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اخبار خبر

جزئیات حادثه در حسینیه ارشاد همدان 
۴۲ ساختمان خسارت دیدند

نشت گاز در حسینیه ارشاد همدان حادثه آفرید.
روز  صبح   ۵ ساعت  حدود  ایسنا،  گزارش  به 
ارشاد  در حسینیه  نسبتا شدیدی  انفجار  جمعه 
واقع در بلوار شاهد رخ داد که بلافاصله ماموران 

آتش نشانی به محل حادثه اعزام شدند.
ساله   ۵۰ حدوداً  خانم  یک  حادثه  این  پی  در 
نیز  اطراف  مصدوم شده و شیشه های خانه های 

شکسته است.
با  همدان  آتش نشانی  سازمان  مدیرعامل 
بیان اینکه این حادثه در ساعت ۴:۳۰ صبح روز 
)جمعه( رخ داده است، گفت: بلافاصله دو اکیپ 
آتش نشانی در کمتر از سه دقیقه در محل حاضر 

شدند.
صادق پورسینا با تأکید براینکه این حادثه بر اثر 
این  کرد:  اظهار  است،  بوده  گاز شهری  نشست 
آشپزخانه  در  شهری  گاز  نشست  اثر  بر  حادثه 
موج  اثر  در  که  داد  رخ  همدان  ارشاد  حسینیه 
انفجار بخش هایی از دیوار ها و سقف ساختمان 

دچار ریزش شده است.
 ۴۲ نیز  انفجار  موج  این  اثر  در  افزود:  وی 
ساختمان اطراف حسینیه دچار خساراتی از جمله 

شکستن شیشه ها، درب و کرکره ها شدند.
دستگاه  هشت  همچنین  داد:  ادامه  پورسینا 
خودرو در اثر موج انفجار و پرتاب مصالح به اطراف 

دچار خسارت شدند.
بیان  با  آتش نشانی همدان  مدیرعامل سازمان 
اینکه خوشبختانه این حادثه تلفات جانی نداشته 
است، خاطرنشان کرد: یک نفر خانم که همسر 
خادم حسینیه بوده در زیر آوار گیر کرده بود که 

بلافاصله خارج و به بیمارستان منتقل شد.
وی با بیان اینکه خوشبختانه حال عمومی این 
خانم خوب است، گفت: در حال حاضر عوامل 
آتش نشانی، نیروی انتظامی و شهرداری در محل 
حضور دارند و عملیات آوار برداری درحال انجام 

است

آتش سوزی یک مجتمع مسکونی در محله 
نعمت آباد

 نجات همسایگان محبوس در 
ساختمان

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران 
از وقوع آتش سوزی در یک مجتمع مسکونی در 
محله نعمت آباد در بامداد امروز خبر داد و گفت: 
این حادثه مورد تلفات جانی و مصدوم حاد نداشته 

است.
به گزارش ایسنا، جلال ملکی در این باره اظهار 
کرد: ساعت ۴۹ دقیقه بامداد امروز )۱۷ آبان ماه(، 
یک مورد آتش سوزی در یک مجتمع مسکونی در 
محله نعمت آباد اعلام شد که بلافاصله ۴ ایستگاه 
آتش نشانی به همراه ۲ دستگاه نردبان هیدرولیکی 
خودرو حامل تجهیزات تنفسی و تشک نجات به 

محل اعزام شدند.
وی با اشاره به اینکه این مجتمع مسکونی دارای 
۶ بلوک بوده و هر بلوک ۶ طبقه و دارای ۲۰ واحد 
در  زیرزمین ها  این  گفت:  است،  بوده  مسکونی 
برخی از مجتمع های مسکونی که از گذشته ساخته 
شده بودند، قسمت پارکینگ و طبقات منفی آنها 
وقوع حادثه،  دارند که در صورت  راه  یکدیگر  به 
دود از طریق راه پله های مشترک به همه واحدها 
قرار  تاثیر  تحت  را  آنان  و  کرده  نفوذ  بلوک ها  و 
می دهد. در طبقه منفی یک، در یکی از بلوک ها که 
پارکینگ و چند انباری وجود داشت، در یک انباری 
به وسعت ۳۰ متر که مقدار زیادی لوازم داشت، 
آتش سوزی رخ داده بود و آتش در حال سرایت 
به سایر خودروها، انباری ها و موتورهای پارک شده 
در محل بود این در حالیست که آن ساختمان و 
چند ساختمان اطراف تحت تاثیر دود زیادی قرار 

گرفته بودند. 
سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران با 
اشاره به اینکه تعدادی از ساکنان در دقایق اولیه از 
ساختمان خارج شده بودند و تعدادی هم به پشت 
بام ها رفته بودند، افزود: چند نفر از شهروندان نیز 
در واحدهای خود محبوس شده و نیازمند کمک 
با  همزمان  آتش نشانان  راستا  همین  در  بودند 
خاموش کردن آتش، با تجهیزات کامل به داخل 
ساختمان ها رفتند و با استفاده از دو دستگاه نردبان 
هیدرولیکی شهروندانی را که در واحدها محبوس و 
در پشت بام ها بودند، با احتیاط خارج کردند. البته 
چند نفری دچار دودگرفتگی شده بودند که تحویل 
عوامل اورژانس شدند. به گفته وی، آتش نشانان 
بیش از ۵۵ نفر از شهروندان را از محل حادثه با 
نردبان خارج کرده و به محل امنی منتقل کردند و 

همه افراد را تحویل اورژانس دادند.
ملکی با تاکید بر اینکه این حادثه مورد تلفات 
جانی و مصدوم حاد نداشت، گفت: در ساعت ۳ و 

۱۱ دقیقه محل تحویل عوامل انتظامی شد.

معاون قوه قضاییه خبرداد
رشد ۱۵ برابری حدنگاری زمین های 

کشاورزی خوزستان

رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور با اشاره 
به رشد ۱۵ برابری حدنگاری زمین های کشاورزی 
خوزستان گفت: و ۸۴ درصد اراضی کشاورزی این 

استان حدنگاری شده است.
حسن بابایی در دیدار با استاندار خوزستان که 
اشاره  با  انجام شد،  اهواز  آبان ماه( در   ۱۸( امروز 
به اقدامات انجام شده در این استان، اظهار کرد: 
اراضی  مالکیت  تثبیت  رشد  خوزستان  استان 
کشاورزی رشد ۱۵ برابری داشته است و در حوزه 
حمایت از تولید و اشتغال ۹۶درصد شهرک های 

صنعتی سنددار شده اند.
معضلات  حل  افزود:  وی  ایسنا،  گزارش  به 
بود که  این دوره  اقدامات مهم در  از دیگر  ثبتی 
با حمایت های اثربخش رئیس کل دادگستری به 

خوبی مدیریت شده است.
با  کشور  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  رئیس 
اشاره به قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 
الاجرا  لازم  امسال  تیرماه  سوم  از  که  غیرمنقول 
شده است، گفت: در زمینه اجرای هرچه بهتر این 
قانون نیازمند تعامل و هم افزایی نهادها و ارگان های 
مختلف هستیم و انتظار این را داریم که موضوع در 

دستور کار شورای اداری همه استان ها قرار بگیرد.
کشاورزی  اراضی  درصد   ۸۴ اینکه  بیان  با  وی 
استان خوزستان که بیشترین پهنه این اراضی را 
در کشور دارد، حدنگاری شده است، گفت: برای 
مردم خوزستان که قهرمانان مرزبانی و امنیت در 

کشور هستند باید بیش از این ها کار کرد.
عضو شورای عالی قوه قضاییه با اشاره به تشکیل 
گفت:  استاندار،  نظر  تحت  حدنگاری  قرارگاه 
اجرایی  و  قضایی  مجموعه  حمایت  با  امیدواریم 
استان خوزستان بتوانیم قبل از پایان سال، جشن 

پایان حدنگاری را در این استان برگزار کنیم.
با اجرای حدنگاری و قانون الزام، تراز امنیت در 

کشور بالا می رود
سیدمحمدرضا موالی زاده استاندار خوزستان نیز 
در این دیدار گفت: یکی از مسائلی که در استان 
خوزستان وجود دارد، موضوع حاشیه نشینی است 
و درخواست من از مردم این است که خودشان 
پیگیر و مطالبه گر این مساله باشند و اسناد خود را 
دریافت کنند تا از هرگونه  اختلاف و نزاع جلوگیری 

شود.
و  اراضی  تثبیت  بتوانیم  اینکه  کرد:  عنوان  وی 
ساماندهی معاملات اموال را انجام دهیم صرفا یک 
کار ثبتی نیست بلکه آثار مختلفی دارد، از جمله 

اینکه تراز امنیت را بالا می برد.
کار  یک  ثبت  سازمان  کرد:  تصریح  موالی زاده 
زیربنایی بزرگی را شروع کرده است و صدور اسناد 
راستای  در  بزرگی  گام  معاملات  در  شفافیت  و 
توسعه کشور و ایجاد زمینه های لازم در حرکت و 

رشد جامعه است.
رئیس شورای اداری استان خوزستان گفت: هر 
چقدر که از اسناد قولنامه ای و سند عادی دور شویم 
افزایش  موجب  برویم،  قانون مندی  سمت  به  و 
تثبیت مالکیت و بالا رفتن ارزش دارایی های غیر 
منقول می شود و زمینه سازی برای محرومیت زدایی 

را در پی خواهد داشت.
اینکه کارهای مجموعه ثبت اسناد  با بیان  وی 
و املاک آثار کوتاه مدت و بلندمدت بزرگی دارد، 
افزود: حجم فعالیت های سازمان ثبت باید بیش از 

این اطلاع رسانی شود.
نیازمند  داد:  ادامه  خوزستان  استاندار 
شفاف سازی در همه عرصه ها هستیم تا با فصل 
الخطاب قراردادن قانون در تامین امنیت و آسایش 

مردم موفق باشیم.
مدیران  و  خودم  همکاران  از  گفت:  وی 
یک  با  تا  دارم  را  انتظار  این  اجرایی  دستگاه های 
هماهنگی خوب در یک بازه زمانی کوتاه این موضوع 
را سامان دهیم و تکلیف اراضی را مشخص کنیم تا 
شاهد کاهش پرونده های ورودی به دستگاه قضایی 

باشیم.
رئیس  دهقانی،  علی  دیدار  این  ابتدای  در 
از  گزارشی  نیز  خوزستان  استان  دادگستری  کل 

وضعیت قضایی و اجتماعی استان ارائه کرد.
بابایی معاون رئیس قوه قضاییه و رئیس سازمان 
و  یکصد و چهل  املاک کشور در  و  اسناد  ثبت 
نهمین سفر استانی روز پنج شنبه ۱۷ آبان ماه ۱۴۰۳ 

به همراه معاونین وارد اهواز شد.

محمدجعفر قائم پناه معاون اجرایی رییس جمهور 
پس جلسه کارگروه ملی کاهش آلودگی هوا اظهار 
کرد: هوا که سرد می شود، وارونگی هوا اتفاق میفتد. 
یکی از علت های اصلی کمبود انرژی و ناترازی انرژی 
نیروگاه هاست. بعضی  گاز  تامین  و  برق  تولید  در 
از  جلوگیری  و  برق  تامین  برای  ناگزیر  نیروگاه ها 
خاموشی از مازوت استفاده می کردند. امروز پس از 
بررسی ها و پس از دستور آقای پزشکیان به دلیل 
آلودگی خاص در مناطق اراک، کرج و اصفهان ناشی 
از مازوت سوزی )حدود ۱۶ میلیون تن مازوت سوزی( 
مازوت  می شود،  بیماری  و  هوا  آلودگی  باعث  که 

سوزی متوقف می شود.
او ادامه داد: کمبود برق، انرژی و گاز داریم. برای 
این که به بخش هایی از جامعه آسیب وارد نشود، 
ناچاریم سوخت مازوت را در این نیروگاه ها متوقف 
کنیم. در دولت مقرر شده وزارت نیرو ساعت هایی 
است  نیاز  که  مدتی  کند  تنظیم  سال  طول  در  را 
این  خاطر  به  مردم  همه  از  کند.  اعلام  خاموشی 
مساله عذرخواهی می کنم. واقعا چاره ای نداریم. ما 
راضی نیستیم این سم در شهرهایی مثل اصفهان، 
ترجیح  و  شود  تولید  دیگر  شهرهای  و  اراک  کرج، 
دادیم خاموشی مختصری به طور منظم و با اطلاع 
قبلی در طول شبانه روز اتفاق بیافتد. امیدواریم با 
برنامه ریزی های دولت وفاق ملی سال دیگر تولید 

برق و گاز اصلاح شود.
برای  کرد:  اضافه  رییس جمهور  اجرایی  معاون 
باید چند درجه  هوای خانه  کم کردن خاموشی ها 
را کاهش دهیم و گاز و برق کمتری مصرف کنیم. 
دمای خانه ها و ادارات را باید کنترل و انرژی کمتری 
در اتاق کار مصرف کنیم. کمی هم مشکل به دلیل 
ارزانی شدید و یارانه ای است که پرداخت می شود. به 
هر حال از شنبه مازوت سوزی متوقف می شود. این 
تصمیم عادلانه است؛ چراکه سلامتی مردم در این 
مناطق حفظ می شود. قرار نیست تعدادی بمیرند تا 

ما برق داشته باشیم.
او درباره هماهنگی دستگاه ها در قانون هوای پاک 
گفت: کارگروهی داریم که دو هفته یک بار با حضور 
همه دستگاه ها و با مدیریت خانم انصاری تشکیل 
می شود. به تدریج هم مشکل خودروهای فرسوده را 
پیگیری می کنیم که کار مهمی است. کارگروه هایی 
تنظیم شده که منجر به آلودگی کمتر شود. محیط 
و هوا، آب و خاک جزء  برای همه ماست  زیست 
جدانشدنی زندگی ماست. امیدوارم با همدلی مردم 

بتوانیم مشکلات را حل کنیم.
قائم پناه در پایان اضافه کرد: یکی از اصلی ترین 
وظایف دولت وفاق ملی اجرای سیاست های کلی 
مقام معظم رهبری ست. ایشان در بند سوم و چهارم 
تاکید کردند از آلودگی محیط زیست و مواد آلاینده 
جلوگیری شود و در راستای اجرای این فرمایشات به 
جد سیاست ها را دنبال می کنیم. این به نفع مردم و 

کشور خواهد بود. 
مازوت چقدر در آلودگی هوا موثر است؟

تسنیم می نویسد: علیرضا زاکانی، شهردار تهران 
وری  بهره  و  بهینه سازی  کنفرانس  سومین  در 
انرژی ایران در بخشی از سخنان خود به موضوع 
آلودگی هوای تهران اشاره کرد و گفت: " شهروندان 
در پایتخت سال گذشته تنها ۱۰ روز از هوای پاک 
بهره مند شدند و تهران در سال گذشته ۱۱۹ روز هوای 

ناسالم داشته است؛ یک روی سکه این آلودگی ها 
موضوع تأمین انرژی برای شهر است”

عمده ۱۱۹ روز با هوای ناسالم در سال گذشته نیز 
در ایام سرد سال بوده و تکرار این روزها در هفته ها 
و ماه های آینده از امروز قابل پیش بینی است. تردد 
وسایل نقلیه فرسوده و یا وسایل نقلیه غیرفرسوده اما 
پرمصرف و همچنین احتراق ناقص سوخت در باک 
موتورسیکلت ها و خودروها همچون دیگر ایام سال 
در ایام سرد نیز موجب آلایندگی می شود؛ با این 
تفاوت که پدیده وارونگی دما، از پراکندگی این حجم 
بالای آلایندگی جلوگیری می کند و تجمع آن موجب 

تشدید آلایندگی هوا می شود.
از سوی دیگر به خاطر مشکل ناترازی بین تولید و 
تقاضای گاز در زمستان، صنایع و نیروگاه ها مجبور 
گاز  جای سوخت  به  مایع  از سوخت  استفاده  به 
در فصول سرد سال می شوند. سوخت مایعی که 
به نیروگاه ها و صنایع برای جایگزینی با گاز تحویل 
می شود، مازوت )نفت کوره( و گازوئیل )نفت گاز( 
است. مازوت که از بازمانده تقطیر نفت خام در برج 
 های تقطیر در فشار جو، تقطیر در خلاء و  واحد 
کاهش گرانروی بدست می آید، در سوخت کشتی 
ها، قطارها، نیروگاه های برق و واحدهای صنعتی 
بزرگ و کوچک به کار می رود. از آنجایی که مازوت 
برشی سنگین تر از گازوئیل است و سوزاندن آن به 
از نظر دی اکسید گوگرد، ذرات  آلایندگی بیشتری 
آلاینده،  روزهای  در  می شود،  منجر   ... و  معلق 
سوختن آن در نیروگاه ها و صنایع بیشتر مورد طرح 

و انتقاد قرار می گیرد.
شامل  تهران  استان  در  موجود  نیروگاه های 
نیروگاه های طرشت، بعثت و ری هر سه از سوخت 
شامل  دیگر  نیروگاه های  و  می کنند  استفاده  گاز 
شهدای پاکدشت و پرند نیز به دلیل ماهیت سیکل 

ترکیبی امکان مصرف مازوت ندارند.
که  است  سال   ۴۰ از  بیش  طرشت  نیروگاه 
نداده و حتی بخش  را در خود جای  هیچ مازوتی 
مازوت سوز این نیروگاه نیز به زمین فوتبال تبدیل 
و  همه ساله  نیروگاه  این  اینکه  ضمن  است،  شده 
در فصول سرد به دلیل افت فشار گاز و قرار گرفتن 
نیروگاه در منطقه شهری و راندمان پایین از مدار 

خارج و وارد دوره تعمیرات می شود.
واحد مازوت نیروگاه برق بعثت نیز سال هاست 
به دلیل محدودیت های زیست محیطی به طور کامل 
پلمب شده و این نیروگاه گاز طبیعی مصرف می کند، 
با این توضیح که مصرف گاز نیروگاه بعثت به صورت 
تقریبی یک میلیون و ۶۰۰ مترمکعب در شبانه روز 
است و هر زمان که فشار گاز افت کند، تولید کاهش 
این  در  دوم  سوخت  از  عنوان  هیچ  به  و  می یابد 

نیروگاه استفاده نمی شود.
نیروگاه شهدای پاکدشت نیز که بزرگترین نیروگاه 
سیکل ترکیبی محسوب می شود، از سال ۱۳۸۲ وارد 
چرخه بهره برداری شد و در قالب دو فاز ابتدا فاز 
تا  به صورت سیکل ترکیبی  دوم  مرحله  در  و  گازی 
کنون مورد بهره برداری قرار گرفته است. در خصوص 
سوخت  گفت  باید  نیروگاه  این  مصرفی  سوخت 

اصلی این نیروگاه مطابق مدارک سازنده، سوخت 
گاز طبیعی است و از سوخت گازوئیل در صورت 
نیاز به عنوان سوخت دوم و کمکی استفاده می شود.

همچنین نیروگاه پرند نیز که یکی از نیروگاه های 
گازی استان تهران با ظرفیت تولید ۱۵۲۶ مگاوات 
است از سوخت گاز برای تولید برق استفاده می کند و 
سوخت مازوت در این نیروگاه نیز استفاده نمی شود.
در نهایت نیروگاه ری نیز که یکی از قدیمی ترین 
واحد های  طراحی  می شود،  شناخته  نیروگاه ها 
تولیدی آن به گونه ای است که به هیچ عنوان قابلیت 
استفاده از سوخت مازوت را ندارند، سوخت اول و 
اصلی این نیروگاه گاز طبیعی بوده و تنها سوخت 
جایگزین دراین نیروگاه سوخت مایع گازوئیل است 
که درمواقع عدم تخصیص سهمیه گاز، این مجموعه 
برای تأمین برق موردنیاز شبکه از سوخت جایگزین 
یعنی گازوئیل استفاده خواهد کرد، در عین حال 
به دلیل این که استفاده از سوخت مایع گازوئیل آثار 
مخرب بیشتری روی تجهیزات توربین خواهد داشت، 

هرگز اولویت مصرفی نیست.
بررسی آمار مصرف سوخت نیروگاه ها در یک دهه 
اخیر نشان می دهد که نیروگاه های تهران در ۱۰ سال 
گذشته، حتی یک لیتر مازوت نیز مصرف نکرده اند، 
پس سهم مازوت سوزی در نیروگاه های تهران را در 

آلایندگی هوای پایتخت باید صفر دانست.
البته این موضوع درباره تهران صادق است و باید 
گفت در خصوص شهرهای دیگر مانند اصفهان و 

اراک باید تحقیق بیشتری نمود.

رئیس مرجع ملی حقوق کودک کشورمان با اعلام خبر تدوین و 
اجرای سند ملی حمایت از کودکان در برابر خشونت در ایران تا 
پایان سال ۲۰۲۷ در ادامه خواستار محاکمه رژیم صهیونیستی در 

قتل عام کودکان غزه و لبنان شد.
به گزارش ایسنا، امین حسین رحیمی وزیر دادگستری کشورمان 
که از سخنرانان اصلی کنفرانس بین المللی وزرا برای پایان دادن 
به خشونت علیه کودکان بود، با اعلام این خبر که تا پایان سال 
برابر خشونت تدوین و  از کودکان در  ۲۰۲۷، سند ملی حمایت 

اجرایی خواهد شد، افزود: برای پایش وضعیت حقوق کودک در 
ایران و ارزیابی عملکرد دستگاه های متولی در حمایت از کودکان و 
پیشگیری از خشونت علیه آنان نیز سامانه ای در دست طراحی و 

راه اندازی است.
وزیر دادگستری در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به قتل 
عام و آوارگی ده ها هزار کودک بی دفاع غزه و لبنان توسط رژیم 
صهیونیستی که مصداق بارز نقض کنوانسیون حقوق کودک است، 
خواستار محاکمه این رژیم و جبران خسارت وارده به این کودکان 

شد.
دادگستری  وزیر  رحیمی  حسین  امین  سخنرانی  کامل  متن 
کشورمان در کنفرانس بین المللی وزرا برای پایان دادن به خشونت 

علیه کودکان در کلمبیا به این شرح است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

آقایان، خانم ها، رئیس، همکاران گرامی
ضمن تشکر از میزبانی دولت کلمبیا

مفتخرم به عنوان رئیس مرجع ملی حقوق کودک در جمهوری 
اسلامی ایران اعلام نمایم ما در برابر کودکان سرزمینمان متعهد 
هستیم تا پایان سال ۲۰۲۷ یک سند ملی حمایت از کودکان در 
برابر خشونت تدوین و اجرا نماییم و یک سامانه جامع برای پایش 
وضعیت حقوق کودک و ارزیابی عملکرد دستگاه های متولی برای 
حمایت از کودکان و پیشگیری از خشونت علیه آنان ایجاد و راه 

اندازی کنیم.
لازم می دانم نگرانی عمیق خود را از آوارگی، بی سرپرستی، مفقود 

شدن و قتل عام ده ها هزار کودک در غزه و لبنان که فاجعه ای 
بی سابقه در نقض فاحش کنوانسیون حقوق کودک و مصداق بارز 

شدیدترین خشونت ها است، ابراز نمایم.
آقایان، خانم ها، رئیس و حضار محترم

جمهوری اسلامی ایران با تأکید بر ضرورت پایان خشونت رژیم 
این  در  شرکت کنندگان  تمامی  از  کودکان،  علیه  صهیونیستی 
همایش می خواهد تا به فوریت، اقدامات ملموس ذیر را مورد توجه 

جدی قرار دهند.
۱ـ شناسایی صریح آسیب رساندن به کودکان بی دفاع غزه و لبنان 
به عنوان یک جنایت جنگی و تلاش بایسته برای محاکمه و پاسخگو 

نمودن عاملان صهیونیست و حامیان آنها.
۲ـ تعیین یک کارگروه ویژه جهت جبران خسارت وارده به کوکان 

غزه و لبنان.
متشکرم«

کنفرانس بین المللی وزرا برای پایان بخشیدن به خشونت علیه 
کودکان به پیشنهاد کلمبیا و با حمایت یونیسف، سازمان بهداشت 
جهانی، نماینده ویژه رئیس سازمان ملل و کشور سوئد، ۸ و ۷ نوامبر 

٢٠٢٤ در بوگاتا پایتخت کلمبیا برگزار شد.
این  در  دادگستری،  وزارت  عمومی  روابط  گزارش  اساس  بر 
کنفرانس امین حسین رحیمی وزیر دادگستری و رئیس مرجع ملی 
حقوق کودک، محمود علیگو مدیر کل مرجع ملی حقوق کودک 
وزارت  بین الملل  همکاری های  دفتر  کل  مدیر  علیزاده  و مسعود 

دادگستری به نمایندگی از کشورمان حضور داشتند.

تصمیم دولت برای سلامتی مردم منجر به قطعی برق می شود؟

وع خاموشی وت سوزی، شر توقف ماز
گروه جامعه- معاون رییس جمهور از توقف مازوت سوزی در سه نیروگاه در اراک، کرج و اصفهان خبر داد. در عین حال از بابت اینکه این تصمیم ممکن 

است باعث قطعی برق در مواقعی بشود عذرخواهی کرد.

تدوین و اجرای سند ملی حمایت از کودکان در برابر خشونت تا پایان سال ۲۰۲۷وزیر دادگستری خبر داد

کمبود برق، 
انرژی و گاز 
داریم. برای 

این که به 
بخش هایی از 
جامعه آسیب 

وارد نشود، 
ناچاریم سوخت 

مازوت را در 
این نیروگاه ها 

متوقف کنیم

بازپرس دادسرای جرایم رایانه ای تهران گفت: عمده پرونده های کلان و ملی و 
بحران زا در کشور در حوزه پلتفرم های رمز ارز است.

و  تهران  رایانه ای  جرایم  دادسرای  بازپرس  تویسرکانی  امین  ایسنا،  گزارش  به 
پژوهشگر حوزه حقوق سایبری در مورد چالش ها در حوزه رمز ارزها، گفت: نظام 
قضایی و کیفری کشور با چالش های متعددی در حوزه رمز ارزها مواجه است و به 
نوعی در آستانه یک بحران بالفعل قرار گرفته است که این بحران ها در نهادهای 

انتظامی و قضایی نمود یافته و معضلات بسیاری را ایجاد کرده است.
وی اظهار کرد: با وجود تلاش ها برای ساماندهی رمز ارزها هنوز در این حوزه فاقد 
قوانین خاص هستیم و تنها قانونی که در بانک مرکزی در آذرماه سال ۱۴۰۲ تصویب 
شد به طور محدود به این حوزه اشاره داشته است و از آن زمان تاکنون، بانک مرکزی 

هنوز آیین نامه های لازم برای اجرای این قانون را وضع نکرده است.
بازپرس دادسرای جرایم رایانه ای تهران در پاسخ به این سوال که آیا در این حوزه 
نیازمند قانونی خاص هستیم یا خیر؟ گفت: پدیده رمزارزها یک فناوری نوین است و 
اگر بخواهیم قانون را کاملاً منطبق بر یک فناوری خاص بنا نهیم، به نظر می رسد که 
توجیه منطقی خاصی ندارد. قوانین باید کلی و جامع باشند تا بتوانند تمام پدیده ها را 
تحت پوشش قرار دهند؛ چرا که قانونگذاری خاص و ویژه در هر حوزه ای ممکن است 
به سرعت دچار کهنگی و بی خاصیتی شود. به نظر می رسد که در حوزه های حقوقی 
و کیفری در کشور ما کمبود خاصی وجود ندارد و ما با تورم کیفری مواجه هستیم؛ 
به طوری که برای هر رفتاری که در این زمینه اتفاق می افتد، چندین عنوان جرم قابل 
انطباق است. وی گفت: با توجه به قانون جدید بانک مرکزی که برای حوزه رمزارزها 

ایجاد شده، دیگر نیازی به وضع قوانین جدید به معنای خاص نیست. این قانون 
فراهم است و باید از آن بهره برداری شود. هرچند که این قانون هنوز به طور کامل 
اجرایی نشده و تشریفات و آیین نامه های لازم در حال تشکیل است، اما حاکمیت، 
به ویژه بخش قضایی و دولت، باید از بانک مرکزی مطالبه کند که چرا این قانون پس 
از چندین ماه هنوز اجرایی نشده است. تویسرکانی با بیان اینکه بیش از ۱۰۰ صرافی 
رمز ارز داخلی در کشور فعال هستند و از امتیازات نظام بانکی و تبادلات ریالی 
بهره مندند، ادامه داد: به عنوان یک قاضی، آسیب هایی جدی در این حوزه مشاهده 
می کنم و پرونده های متعددی را بررسی کرده ام که شامل پرونده های کوچک و 
همچنین پرونده های ملی و بحران زا با ده ها هزار شاکی و ارقام بسیار بالاست، به نظر 
می رسد تا زمانی که این آسیب ها و بحران ها حل نشوند نظام قضایی کشور همچنان 
درگیر خواهد بود. بازپرس دادسرای جرایم رایانه ای تهران گفت: بسیاری از مردم، 
دارایی های خود را در این صرافی ها سپرده گذاری کرده اند و هر لحظه احتمال از بین 
رفتن این دارایی ها وجود دارد. این صرافی ها می توانند به ابزاری برای پولشویی تبدیل 
شوند و امکان پیگیری و جبران خسارت برای مالباختگان را دشوار سازند.صرافی های 
رمز ارزی بودند که دارایی های مردم را جمع آوری و به یکباره آن را از حیطه اختیارشان 
خارج و تصاحب و به رمز ارز دیگری تبدیل کردند و بدین واسطه کلاهبرداری کردند. 
وی ادامه داد: بسیاری از این صرافی ها در فعالیت های مجرمانه نیز دخالت دارند و 
پرونده های متعددی از جمله پرونده کریپتولند نشان دهنده ناهنجاری های جدی در 
عملکرد این پلتفرم هاست. از آن جا که این صرافی ها اطلاعات حساس میلیون ها نفر 

را در اختیار دارند، ابعاد امنیتی این قضیه نیز باید مدنظر قرار گیرد.

تویسرکانی با بیان اینکه عمده پرونده های کلان و ملی و بحران زا در کشور در 
حوزه پلتفرم های رمز ارز است، گفت: عمده پرونده های کلان در حوزه رمز ارز با 
انگیزه مجرمانه شکل گرفته است، رمز ارزی که فاقد ارزش بود عرضه شده و به 
شکل پانزی گسترش یافته است و به چند نفر اولیه سود ارائه داده و بقیه ضررهای 
هنگفتی را کرده اند. تویسرکانی در مورد لزوم تنظیم گری در حوزه رمز ارزها افزود: 
چماق و تهدیدی که از سوی فعالین اقتصادی در این زمینه وجود دارد این است 
که اگر در این حوزه ورود پیدا کنید به حوزه های زیر زمینی رسوخ پیدا می کند. چرا 
که برخی معتقدند که این حوزه ها نظارت پذیر نیست و ورود به آن باعث از بین 
رفتن ماهیتشان می شود. بازپرس دادسرای جرایم رایانه ای تهران با بیان اینکه در 
هیچ کجای دنیا نمی توان فعالیتی را بدون نظارت و تنظیم گری مؤثر تصور کرد، گفت: 
حتی در آزادترین اقتصادها نیز این قاعده وجود دارد. اینکه بخشی از اقتصاد را رها 
کنیم با این بهانه که ممکن است به حوزه های زیر زمینی رسوخ پیدا کند به نظر کار 
عاقلانه ای نیست، باید تدبیری جدی در این حوزه اندیشید چرا که حوزه رمز ارزها از 
خلاء نبود نهادهای متولی رنج می برد و برای نهادسازی نیازمند قانون جدی هستیم.

وی ادامه داد: سوال این است که آیا نهادسازی باید به سمت تنظیم گری برود 
یا نظارت حداقلی؟ باید این روند کامل رها را کنار بگذاریم. مطمئن هستم در هیچ 
کجای دنیا این میزان رهایی وجود ندارد ما هیچ نهاد ناظر یا تنظیم گری نداریم. حتی 
در لیبرال ترین اقتصادهای این وضعیت وجود ندارد و تصور من این است که ما باید 

وارد یک حوزه تنظیم گری حداقلی شویم.
مسئولیت  باید  گفت:صرافی ها  تویسرکانی  قضاییه،  قوه  گزارش  اساس  بر 

فعالیت های خود را بر عهده بگیرند و با استفاده از فناوری های مدرن، معاملات 
مشکوک را شناسایی کنند.تجربه نشان داده که ایجاد نظارت حداقلی به هیچ وجه 
موجب ریزش سرمایه ها یا کوچ مردم به صرافی های خارجی نخواهد شد. مردم به 
فعالیت های رمزارزی علاقه مندند و این حوزه نیازمند یک نظام معقول و منطقی 
است که ضمن رعایت حقوق و منافع عمومی، به رونق آن نیز کمک کند، در نهایت، 
باید با آزمون و خطا و پیش بینی قابلیت ها، به بهبود و توسعه این سیستم بپردازیم.

بازپرس دادسرای جرایم رایانه ای تهران:
ونده های کلان و بحران زا در کشور در حوزه پلتفرم های رمز ارز است عمده پر


